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تکذیب اعلام قیمت های جدید خودرو
رئیس سازمان گسترش و نوسازی صنایع ایران خبر منتشرشده 
به نق��ل از خ��ود را مبن��ی ب��ر" اعام قیمت ه��ای جدید خودرو 
به زودی" تکذیب کرد. به گزارش تس��نیم، محس��ن صالحی نیا 
ابراز کرد: براساس روال معمول، متولی اعام قیمت خودروها، 
شورای رقابت است و ما در این باره مسئولیتی نداریم. وی گفت: 
براس��اس رویه ای که ش��ورای رقابت در آخر هر فصل قیمت ها 
را اع��ام می کن��د م��ا قیمت نرخ تورم بخش��ی در بخش های 
مختل��ف خ��ودرو و قطعات را به بانک مرکزی اعام کردیم که 
بانک مرکزی پس از بررسی های خود در همه مؤلفه های تورم، 
نرخ نهایی تورم بخش��ی را به ش��ورای رقابت اعام خواهد کرد 
و این ش��ورا بر اس��اس این نرخ اعامی در مورد قیمت خودرو 
تصمیم گیری خواهد کرد. صالحی نیا افزود: هر اتفاقی که درباره 
قیمت خودرو می افتد با اعام بانک مرکزی و توس��ط ش��ورای 
رقابت خواهد بود و این یک قاعده معمول است و بنده هم در 

این باره هیچ قید زمانی برای قیمت خودرو اعام نکرده ام.

رشد ۲۳درصدی تولید شمش آلومینیوم
آلومینیوم س��ازان توانس��تند در نیمه نخست امسال ۲۶0 هزار و 
۶۷9 تُن ش��مش آلومینیوم تولید کنند. این رقم در مقایس��ه با 
مدت مشابه سال گذشته رشدی ۲۳درصدی را نشان می دهد. به 
گزارش ایرنا، بررسی ها نشان می دهد که در نیمه نخست امسال، 
چهار شرکت بزرگ آلومینای ایران، المهدی، ایرالکو و سالکو در 
مجموع توانستند ۲۶0 هزار و ۶۷9 تن شمش آلومینیوم تولید 
کنند. این رقم در مقایس��ه با مدت مش��ابه س��ال گذشته رشدی 
۲۳ درصدی را نشان می دهد. در این مدت 1۸ هزار و ۷41 تن 
شمش آلومینیوم )رشد ۶۷ درصدی( در شرکت آلومینای ایران، 
۷۳ هزار و 49۳ تن ش��مش )افت هفت درصدی( در المهدی، 
90 هزار و ۶44 تن شمش )افت پنج درصدی( در ایرالکو  و ۷۷ 
هزار و ۸01 تن ش��مش در س��الکو )رش��د ۲0۶ درصدی( تولید 
ش��د. با این حال، تولید پودر آلومینا در تنها ش��رکت تولیدکننده 
این محصول که ماده اولیه تولید آلومینیوم به شمار می رود، با 
کاهش پنج درصدی در مقایسه با سال گذشته مواجه شد و به 

11۶ هزار و 19۳ تن رسید.

 پاکستان خواستار تسهیل حمل و نقل 
کالا با ایران شد

وزارت بازرگانی پاکستان خواستار تسهیل حمل و نقل کالا از 
طریق گذرگاه مرزی تفتان با ایران شد. به گزارش فارس، به نقل 
از پاکس��تان تودی، وزارت بازرگانی پاکس��تان خواستار تسهیل 
روند حمل و نقل کالاها از گذرگاه مرزی تفتان با ایران شد تا این 
کشور بتواند محصولات خود را راحت تر به کشورهای آسیای 
میان��ه آذربایج��ان، عراق و ترکیه صادر کند. بر همین اس��اس، 
طی نشس��ت کمیته ش��ورای ملی بازرگانی پاکستان که شامل 
مش��اوران بازرگانی نخس��ت وزیر این کشور در حوزه بازرگانی 
منسوجات و سرمایه گذاری محسوب می شوند، بر اهمیت نقش 
ایران در صادرات کالاهای پاکستانی به آذربایجان و کشورهای 
آس��یای میانه تأکید کردند. گفته می ش��ود بانک های پاکستانی 
به خاطر تحریم های آمریکا از صدور فرم الکترونیکی صادرات 
به ایران خودداری می کنند، اما نکته اینجاست که حتی بانک 
ملی پاکستان هم از همکاری برای صادرات از مسیر ایران که 
ب��ه هی��چ تراکن��ش مالی نیاز ندارد، هم س��ر باز می زند. در حال 
حاضر صادرکنندگان پاکس��تانی مجبور هس��تند کالاهای خود 
را در م��رز ب��ا ای��ران از کامیون های پاکس��تانی خارج کرده و در 

کامیون های ایرانی بارگذاری کنند.

 خودکفایی ۵۰ درصدی قطعات 
خاص تارا اتوماتیک

خودکفایی ارزشی ۵0 درصدی قطعات خاص محصول اتوماتیک 
تارا با همت شرکت ساپکو و زنجیره تامین گروه صنعتی ایران 
خودرو محقق ش��ده اس��ت. به گزارش ایکوپرس، رقابت پذیری 
ت��ارا اتوماتی��ک از منظر برخورداری از امکانات روز دنیا، از جمله 
اصلی تری��ن  نق��اط قوت این محصول به ش��مار می رود. تامین 
قطعات سیس��تم هایی نظیر س��انروف،  سامانه ورود بدون کلید 
)کیلس(، سیس��تم پایش فش��ار باد تایرها )TPMS( و سنس��ور 
ن��ور و ب��اران ب��رای این محصول در اولویت برنامه های تامین و 
خودکفایی شرکت ساپکو قرار گرفته و به منظور تامین گیربکس 
این خودرو، تغییرات نرم افزاری و کالیبراسیون بر روی گیربکس 
DAE انجام ش��ده اس��ت. پس از تامین قطعات تارا اتوماتیک و 
قطعات و مجموعه های خاص و های تک توسط زنجیره تامین 
گروه صنعتی ایران خودرو، تولید مرحله آزمایشی این محصول 
ب��ه پایان رس��یده و آماده ورود ب��ه مرحله تولید انبوه قرار گرفته 
است. تامین اکسل این خودرو در شرکت های زیرمجموعه گروه 
صنعتی ایران خودرو از جمله محورس��ازان در حال انجام اس��ت 
و طبق گزارش ش��رکت س��اپکو به عنوان متولی زنجیره تامین 
گروه صنعتی ایران خودرو ، بیش از ۷۵درصد عمق خودکفایی 
قطعات تارا محقق شده است و تحقق ۸0 درصدی خودکفایی 

قطعات این محصول در دستور کار قرار گرفته است.

داخلی سازی ۱۸ قطعه جدید محصولات سایپا 
مدیرعامل گروه خودروس��ازی س��ایپا گف��ت: در پنجمین میز 
تخصصی تعمیق ساخت داخل در صنعت خودرو قرار است 1۸ 
قطعه داخلی سازی شود که با تحقق آن ۳0 میلیون دلار صرفه 
جویی ارزی خواهیم داش��ت. به گزارش س��ایپانیوز، س��یدجواد 
س��لیمانی گفت: در حالی پنجمین میز تعمیق س��اخت داخل از 
امروز شروع به کار کرد که در 4 میز گذشته گروه خودروسازی 
س��ایپا دس��تاوردهای خوبی داشته است. وی با بیان اینکه در 4 
می��ز گذش��ته هدف گذاری ب��رای کاهش ارزبری ۲00 میلیون 
دلار ب��ود و تاکن��ون به می��زان 100 میلیون دلار صرفه جویی 
ارزی محقق شده، افزود: گروه خودروسازی سایپا توانست ۸0 
قطعه را داخلی س��ازی کند و این اتفاق بس��یار مهمی اس��ت که 

با همت مهندسان کشور عملیاتی شد. 

گروه صنعت و تجارت: كارشناسـان معتقدند كه اولين مشـكل 
صـادرات كشـور اين اسـت كه عزم، باور و اعتقـاد جدی وجود 
ندارد كه صادرات می تواند محور رشـد اقتصادی باشـد و كشور 
را از ركود اقتصادی خارج كند. به دليل فقدان چنين رويكردی 
است كه اكثر صادركنندگان در ابتدايی ترين مسائل خود مشكل 
دارند. در اين ميان موانع مختلفی وجود دارد كه قدرت كالاهای 
ايرانی را در رقابت با ساير رقبای جهانی به شدت كاهش می دهد. 
صادركنندگان ما بايد كالاهايی عرضه كنند كه قيمت بيشتری 

دارند.
از طرف دیگر باید بپذیریم که تحریم ها مش��کات جدی ایجاد 
کرده اند از جمله عدم حضور در بازارهای قوی و عدم بازگشت ارز، 
عدم امکان ورود مواد اولیه با کیفیت برای تولید کالاهای صادراتی، 
به روز نبودن تکنولوژی برای تولید کالاهای قابل رقابت در سطح 
دنیا بخش��ی از مش��کاتی هستند که تحت تاثیر تحریم ها ایجاد 
شده اند و تا رفع نشوند نمی توان به طور جدی به بهبد وضع صادرات 
فکر کرد. متاس��فانه در حال حاضر بیش��تر کالاهایی تولید و صادر 
می کنیم که ارزش افزوده ندارند. بیشتر محصولات صادراتی ما را 
مواد خام و معدنی و مواد خام کشاورزی و نفتی  تشکیل می دهند 
که در واقع کالای صادراتی نیستند اما محدودیت ورود مواد اولیه 
مناس��ب برای تولید و محدودیت کش��ورها در تجارت با ما و عدم 
ورود صادرکنن��دگان ب��زرگ به دلیل ترس و نگرانی از عدم ایفای 
تعهدات ارزی در عمل کشور را به سمت صادرات مواد خام بدون 

ارزش افزده سوق داده است.
بازار بین الملل یک بازار رقابتی است و برای حضور قدرتمند در آن 
باید تا جای ممکن مزیت های رقابت پذیری در تولیداتمان ایجاد 
کنیم. در چنین شرایطی هر عاملی که موجب شود ما نتوانیم کالای 
رقابت پذیر عرضه کنیم مانع صادراتی محس��وب می ش��ود. از نرخ 
بالای تسهیات بانکی و هزینه های مبادله ای تا تحریم  که باعث 
می شود ما با مشکل زیاد مواد اولیه تهیه کنیم و بعد کالای تولید 
ش��ده را صادر و ارز آن را به کش��ور بازگردانیم تا مس��ائل حوزه های 
گمرک و... همه عواملی هستند که باعث می شوند ما فرصت حضور 
در بازار بین الملل و رقابت با رقبایمان را از دست بدهیم و صادرات 
ما بیش��تر به صادرات انرژی و مواد خام خاصه ش��ود که حتی ارز 
حاصل از آن هم با اما و اگر به کشور باز می گردد. با وجود دردسر 
تحریم ها اما باید گفت اقتصاد ایران بیش��تر از خودتحریمی رنج 
می برد. زمانی که یک صادرکننده به زحمت بازاریابی و بازارسازی 
کرده و کالای خودش را به دست خریدار خارجی می رساند و بعد در 
برگشت ارز خود با بی مهری مواجه شده و اسیر سیستم رفع تعهدات 
ارزی می شود، این چیزی جز تحریم داخلی نیست که اتفاقا اثر آن 

مخرب تر از تحریم خارجی است. در حالی که در شرایط تحریمی 
فعلی هر صادرکننده مانند یک سرباز در جبهه علیه دشمن فعالیت 

می کند و باید خیالش از حمایت های داخلی آسوده باشد.

 پیش بین���ی ص���ادرات ۴۵ � میلی���ارد دلاری در س���ال 
آینده

در همین حال وزیر صمت گفت: سال آینده ما صادرات را حداقل به 
4۵ میلیارد دلار خواهیم رساند که تقریباً با نیاز ارزی کشور تراز است. 
سید رضا فاطمی امین در حاشیه نشست فعالان حوزه صادرات با 
رئیس جمهور گفت: رئیس جمهور دستور دادند که قوانین بازنگری 
شود و در جاهایی که موانع صادرات وجود دارد حل و فصل شود. 
فاطمی امین تاکید کرد: مشکل دیگر صادرکنندگان مربوط به حمل 
و نقل بود که دستور داده شد برای تسهیل تجارت خارجی در بخش 
حمل و نقل کار ویژه ای از سوی وزارت صمت با وزارت راه انجام 
شود. وی با اشاره بر تاکید رئیس جمهور مبنی بر جلوگیری از خام 
فروشی گفت: ما صادرات قابل توجهی داریم و با تاکید رئیس جمهور 
بر تکمیل زنجیره های پایین دستی که برای ما اشتغال و ارزش افزوده 

ایجاد می کند قرار شد از خام فروشی جلوگیری شود.
وزیر صمت گفت: تجارت بین المللی که صادرات بخش��ی از آن 
اس��ت برای کش��ور ما بس��یار اهمیت دارد و این موضوع فقط ابعاد 

اقتص��ادی ن��دارد ابعاد فرهنگی، سیاس��ی و امنیتی دارد که ما باید 
ترتیب صادرات را اصاح کنیم. فاطمی امین با بیان اینکه امسال 
حدود 40 میلیارد دلار صادرات خواهیم داشت گفت: هرچند ترکیب 
این میزان صادرات نفتی نیست، اما بخشی مربوط به کالاهای نیم 
ساخته است که در سال آینده هم مبلغ صادرات را افزایش خواهیم 
داد و هم به سمت صادرات کالاهای دانش بنیان خواهیم رفت. وی 
افزود: رئیس جمهور بر بازگشت ارز حاصل از صادرات تاکید داشتند 
چرا که ما هنوز وضعیت ارزی مان به گونه ای است که باید از صادرات 
کنندگان بخواهیم تهاتر ارزی داشته باشند و ارز حاصل از صادرات 
را بازگردانند، اما رئیس جمهور تاکید کردند که در این قضیه تسهیل 
صورت گیرد و اگر صادر کننده ای واقعاً مشکل داشته این طور نباشد 
که مجرم شناخته شود و ما این موضوع را با بانک مرکزی پیگیری 
خواهیم کرد و تاکید ما این است که صادرات کنندگان محترم به 

بازگشت ارز اهتمام ویژه ای داشته باشند.
وزیر صمت در ادامه تاکید کرد: به نظر می رسد تا اوسط سال آینده 
می توانیم وضعیت بسیار مناسبی را در ارز داشته باشیم و می توانیم 
با رشد صادرات کمی از مقررات را کاهش دهیم. فاطمی امین در 
توضی��ح پیش بینی وضعی��ت صادراتی در ماه های آینده گفت: ما 
ی��ک ه��دف صادرات��ی را مطرح کردیم که در ۶ ماه دوم امس��ال ۵ 
میلیارد دلار بیش از مدت مشابه سال قبل صادرات انجام شود که 

خوشبختانه این کار در حال انجام است وی بیان کرد: سال آینده 
ما صادرات را حداقل به 4۵ میلیارد دلار خواهیم رساند که تقریباً با 
نیاز ارزی کشور تراز است و اگر ما بتوانیم سال آینده ۵ میلیارد دلار 
دیگر به صادراتمان اضافه کنیم می توانیم بگوییم در یک وضعیت 
متعادل ارزی قرار می گیریم البته با این تاکید که به سمت صادرات 
کالاهای دانش بنیان و کالاهای ساخته شده برویم و کمتر مواد 

پایه پتروشیمی و فولاد خام را صادر کنیم.

صادرات غیرنفتی تا پایان دولت دو برابر می شود � 
رئیس س��ازمان توس��عه تجارت با بیان اینکه در میان مدت، تغییر 
س��اختار و همچنین اراده، لازم اس��ت، افزود: در افق 4 س��ال آینده، 
صادرات غیر نفتی را به میزان ۲ برابر افزایش خواهیم داد. علیرضا 
پیم��ان پاک افزود: پارس��ال، تج��ارت خارجی ما حدود ۳۸ میلیارد 
دلار بود که امس��ال به 4۵ میلیارد دلار می رس��د و در افق 4 س��ال 
آینده به حداقل ۷0 میلیارد دلار خواهد رسید. وی با اشاره به برخی 
کش��ورهای موفق در حوزه صادرات گفت: سیاس��ت گذاری کان 
در ح��وزه تج��ارت داخلی، خارجی و بین المللی، زمانی که در قالب 
یک برنامه و طرح کان دیده ش��ود قابل مدیریت اس��ت و برای 
صادرات، تولید می کنیم نه اینکه مازاد تولید را صادر کنیم. پیمان 
پاک با بیان اینکه وزارت صنعت، معدن و تجارت باید هم افزایی 
ایجاد کند، افزود: ۳۶ طرح تحولی را در این وزارت تعریف کردیم 
که در میان مدت و یک تا ۲ سال آینده به نتیجه خواهد رسید. وی 
گفت: تشتت قوانین و مواردی که در بانک مرکزی اتفاق می افتد 
ناشی از دیدگاه بخشی است؛ بانک مرکزی فقط بخش خودش را 

می بیند در صورتی که باید نگاه را ملی کنیم.
پیمان پاک افزود: اکنون حدود ۷0 تا ۸0 درصد صادرات کشورمان 
می تواند صادرات خام محسوب شود، زیرا انرژی و مواد اولیه ارزان 
قیم��ت داری��م به همین عل��ت به راحتی می توانیم صادر کنیم، اما 
در جای��ی ک��ه بح��ث زنجیره ارزش و فرآوری و دانش بنیان مطرح 
است، اعداد ما پایین می آید. رئیس سازمان توسعه تجارت گفت: 
امسال برای نخستین سال، با فشار مجموعه مدیریتی جدید، تعداد 
شرکت های دانش بنیان که به عنوان صادر کننده نمونه انتخاب 
ش��دند از یک به ۲ مورد تغییر یافته اس��ت. پیمان پاک با اش��اره به 
پیوس��تن ایران به پیمان اورآس��یا گفت: این پیمان بسیار ارزشمند 
بود، اما نتوانس��تیم اس��تفاده کنیم و حتی آس��یب دیدیم، زیرا این 
پیمان می گوید تعرفه گمرکی در بس��یاری از کالاها کاهش پیدا 
می کند و وقتی تعرفه ترجیحی تصویب ش��د بازار، کش��ش کالای 
ایرانی را داش��ت و موجب ش��د از مرز آس��تارا تقاضای زیادی برای 

صادرات اتفاق بیفتد.

صادرات  به 45 میلیارد دلار  می رسد؛

اهتمام ویژه دولت برای حمایت از صادرکنندگان

اخبار كوتاه

صنعت و تجارت

صادرات خودرو به قدری نیست که منجر به واردات  شودشرط افزایش 5 میلیارد دلاری صادرات کشور
عباس آرگون، عضو اتاق بازرگانی تهران در گفتگو با ایسنا، درباره میزان امکان 
پذیر بودن طرح س��ازمان توس��عه تجارت برای افزایش صادرات غیرنفتی، بیان 
کرد: ما برای تحلیل این موضوع، باید میان دو محور مهم تفکیک قائل ش��ویم. 
در ظرفیت ه��ای بالق��وه، ای��ران نه تنها پنج میلیارد دلار که امکان افزایش بس��یار 
بیشتر از این عدد را نیز در اختیار دارد. در دوره پیش از تحریم های اخیر، صادرات 
غیرنفتی ایران به شکل قابل توجهی افزایش یافته بود و امکان تکرار این عملکرد 
و افزای��ش آن وج��ود دارد. وی ادام��ه داد: در عرصه عمل اما ما برای برنامه ریزی 

در این حوزه باید هم مشکات بین المللی و هم مشکات داخلی را رصد کنیم. عضو اتاق بازرگانی تهران با بیان 
اینکه بخش��ی از مش��کات صادرکنندگان به تحریم های داخلی باز می گردد، توضیح داد: تصمیمات یک ش��به و 
بدون تحقیق، تغییر مکرر سیاس��ت های ارزی، عدم حمایت از تولیدکنندگان و صادرکنندگان، طرح هایی دلس��رد 
کننده مانند جرم انگاری صادرکنندگان و بسیاری از دیگر مشکات ساختاری در حکم تحریم های داخلی عمل 
می کنند که خود نقشی مهم در پایین آمدن آمارهای صادراتی کشور دارند. آرگون تاکید کرد: اگر محدودیت های 
بین المللی کاهش یابد و مشکاتی که در تمام این سال ها در داخل وجود داشته، برطرف شوند، نه تنها پنج میلیارد 

که امکان افزایش بیشتر از این عدد نیز وجود دارد اما در غیر این صورت چنین برنامه هایی، نتیجه ای ندارد.

س��ید محمدمهدی ش��کورزاده، رییس هیأت مدیره انجمن قطعه س��ازان استان 
خراسان رضوی در گفتگو با خبرخودرو درخصوص مصوبه اخیر مجلس مبنی بر 
واردات خودرو در ازای صادرات خودرو و قطعه و تاثیر آن بر توس��عه صادرات در 
صنعت خودرو اظهار داشت: در شرایط فعلی میزان صادرات خودرو به قدری نیست 
که منجر به واردات خودرو شود. ضمن اینکه صادرات خودرو عمدتا توسط شرکت 
های خودروس��ازی انجام می ش��ود و خودروس��ازان ترجیح می دهند ارز صادراتی 
خود را به جای واردات به تامین نیازهای اولیه تولیدات خود اختصاص دهند. لذا 

توسعه صادرات در صنعت خودرو از طریق واردات حداقل در کوتاه مدت امکان پذیر نخواهد بود. وی اضافه کرد: 
امکان واردات در ازای صادرات قطعه بیش از صادرات خودرو است اما باید توجه کنیم که طرح مجلس در مورد 
واردات خودرو تنها منوط به صادرات خودرو و قطعه نیس��ت بلکه از طریق ارز حاصل از اش��خاص و صادرات هر 
نوع کالای دیگری می توان خودرو وارد کرد. بنابراین به نظر می رس��د واردات خودرو از طریق ارز بدون منش��أ و 
صادرات کالاهای دیگر برای وارد کنندگان سهل الوصول تر از صادرات خودرو و قطعه باشد. رییس هیأت مدیره 
انجمن قطعه س��ازان اس��تان خراس��ان رضوی خاطرنش��ان کرد: اگر واردات خودرو تنها منوط به صادرات خودرو و 

قطعه بود قطعا توسعه صادرات در صنعت خودرو و قطعه سازی را به همراه داشت.

  الزام های توسعه تجارت با کشورهای همسایه
رییس اتاق مشترک بازرگانی ایران و عراق در گفتگو با ایرنا با بیان 
اینکه روابط اقتصادی با جهان به ویژه کشورهای همسایه ایران 
نیازمند الزاماتی است، تصریح کرد: در دهه های اخیر تجارت در 
اقتصاد شاخصه ای غیر مولد شناخته شد و با در حاشیه قرار گرفتن، 
خسارت های بسیاری را متحمل شده است. یحیی آل اسحاق با 
بیان اینکه تجارت در دیپلماسی خارجی ایران رکن اساسی نیست، 
خاطرنشان کرد: در جهان، مبادلات تجاری از شاخص های اصلی 
توسعه یافتگی کشور محسوب می شود اما در ایران این اصل مهم 
مغفول مانده و تا زمانی که به مبادلات در محاسبات در آمدی کشور 

به درس��تی توجه نش��ود، توسعه آن سرعت نمی یابد. وی با تاکید 
بر اینکه تجارت عاوه بر تاثیر مهمی که در توسعه اقتصادی می 
گذارد رابطه مستقیم با امنیت ملی در امور بین المللی دارد، اظهار 
داش��ت: عضویت رس��می در سازمان همکاری های شانگهای با 
حضور 9 کشور و مبادلاتی بالغ بر 400 میلیارد دلار اقدامی مثبت 
است که باید با افزایش مذاکرات و توافقنامه ها از آن به خوبی بهره 
برداری کرد. آل اسحاق تصریح کرد: برنامه ریزی برای گسترش 
صادرات نمی تواند برای توسعه روابط اقتصادی با کشورها به ویژه 
همس��ایگان ایران راهگش��ا باشد زیرا تا زمانی که از کشور مقصد 

توافقی برای واردات کالا انجام نشود، کالاهای ایرانی در آن کشور 
پذیرفته نخواهند ش��د. وی با تاکید بر اینکه توس��عه تجارت باید 
برای هر دو کش��ور منفعت داش��ته باش��د، گفت: افزایش صادرات 
ب��دون تعام��ات منطقه ای عملیاتی نمی ش��ود زیرا در بازار یک 
هزار و ۲00 میلیارد دلاری منطقه بدون واردات، سهم ایران اندک 
خواهد بود. آل اسحاق با بیان اینکه استراتژی جدید می تواند سهم 
ایران از تجارت در منطقه و با کشورهای همسایه را تا ۳00 میلیارد 
دلار افزایش دهد، تصریح کرد: باید نیاز بازار کشورهای همسایه 
شناسایی شود تا با واردات برخی کالاها و تامین کشور، زمینه توسعه 

صادرات فراهم شود. وی با اشاره به سیاست های افزایش تولید 
در کشور نیز خاطرنشان کرد: تولید، اقتصاد کشور را به حرکت در 
می آورد اما پیش از توس��عه آن باید بازار فروش شناس��ایی ش��وند، 
سپس محصولی قابل رقابت و استاندارد با خدمات پس از فروش 
تولید و عرضه ش��ود. رییس اتاق بازرگانی مش��ترک ایران و عراق 
با بیان اینکه تولید هر کالایی باید پاس��خگوی تقاضایی در بازار 
باشد، اظهار داشت: تولیدات صادرات محور پس از رقابت با کالای 
مشابه و قرار گرفتن در قفسه های فروش کشورهای مقصد، می 

تواند برای ایران توسعه مبادلات در پی داشته باشد.

رئیس سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان 
از افزایش قیمت لوازم خانگی قاچاق خبر داد و درباره 
افزای��ش قیم��ت تایر نیز اظهار کرد: با عرضه کنندگان 
لاستیک اتمام حجت کردیم. اگر به هر دلیلی محاسبات 
سازمان حمایت به عددی که افزایش داده اند نرسد، به 
اندازه تولید، فروش و تخلفشان با آنها برخورد می شود. 
به گزارش ایس��نا، عباس تابش درباره افزایش قیمت 
ل��وازم خانگ��ی گفت: در لوازم خانگ��ی تولید داخل به 
هیچ وجه افزایش قیمت نداریم و کالاها با قیمت ثابت 
عرضه می ش��ود، اما قیم��ت کالاهای قاچاق افزایش 
یافته که مقرر ش��ده برخورد با کالاهای قاچاق تش��دید 
شود. درباره افزایش قیمت لوازم خانگی داخلی نیز به 
نتیجه نرسیدیم. وی از شهروندان خواست که در کنار 
سازمان های مربوطه، در زمینه مقابله با کالای قاچاق 
هم��کاری کنند و هنگام خرید کالا، گارانتی محصول 
را در سامانه جامع گارانتی کنترل کنند و از صحت آن 
و قاچاق نبودن کالا مطمئن ش��وند. در روزهای اخیر 

گزارش هایی از افزایش قیمت برخی شرکت ها منتشر 
شده، اما دبیر انجمن صنایع لوازم خانگی دیروز گفت 
که طی دو ماه گذشته درخواستی برای افزایش قیمت 
به این انجمن ارس��ال نش��ده اس��ت. بر این اساس و با 
توج��ه ب��ه اظهارات اخیر یکی از معاونان وزارت صمت 
که تاکید کرد افزایش قیمت لوازم خانگی، بدون مجوز 
وزارتخانه بوده و غیرقانونی اس��ت، به نظر می رس��د 
افزای��ش قیم��ت لوازم خانگی تولید داخل خودس��رانه 
بوده اس��ت. این مقام مس��ئول همچنی��ن در واکنش 
به افزایش ۳0 تا 40 درصدی قیمت تایر، با اش��اره به 
دعوت درخواس��ت سازمان حمایت مصرف کنندگان و 
تولیدکنندگان از نماینده انجمن لاس��تیک برای ارائه 
مس��تندات افزایش قیمت تا روز ش��نبه، تصریح کرد: 
ظرف 4۸ ساعت قیمت ها برآورد می شود و اگر دارای 
شرایط افزایش قیمت نباشد، درباره آنها تصمیم گیری 
می ش��ود و قیمت ها باید تغییر کند. اتفاق نادرس��ت این 
بود که همه بنگاه ها افزایش قیمت یکسان 40 درصدی 
اع��ام کرده بودن��د؛ اما افزایش قیمت ه��ا نمی تواند 
یکسان باشد. رئیس سازمان حمایت همچنین با بیان 
اینک��ه "افزایش قیمت ها هنوز در بازار اجرایی نش��ده 
و قرار بود از ش��نبه لاس��تیک ها با قیمت جدید عرضه 
شوند"، گفت: با عرضه کنندگان لاستیک اتمام حجت 
کردیم؛ اگر به هر دلیلی محاسبات سازمان حمایت به 
عددی که افزایش داده اند نرسد، به اندازه تولید، فروش 

و تخلفشان با آنها برخورد می شود.

عضو کمیس��یون برنامه، بودجه و محاس��بات مجلس 
گف��ت: هرچند واردات موج��ب رقابت پذیری و ارتقای 
کیفیت محصولات خودروس��ازان داخلی می ش��ود اما 
با وجود چالش های ارزی اکنون زمان مناس��بی برای 
واردات خودرو نیس��ت. علیرضا ش��هبازی در گفتگو با 
خبرخودرو اظهار داش��ت: برنامه های مبتنی بر واردات 
خودروهای هیبریدی و برقی به نحوی که زمینه ایجاد 
رقابت را فراهم نماید، مثبت ارزیابی می شود اما ارزبری 
واردات در ش��رایطی ک��ه با کاه��ش منابع ارزی مواجه 
هس��تیم، همانطور که مورد اش��اره وزیر صمت نیز قرار 
گرفت��ه، واردات را ب��ا چالش های ج��دی روبرو خواهد 
کرد. وی افزود: واردات خودرو با ارز بدون منش��ا و ارز 
متعلق به ایرانیان خارج از کش��ور و همچنین از محل 
صادرات خودرو و قطعه که در ماده 4 مصوبه ساماندهی 
صنعت خودرو آمده، باید در کمیس��یون صنایع مجلس 
چک��ش کاری ش��ود و در صحن علن��ی مجلس نیز در 
تض��ارب ب��ا آراء و نظرات نماین��دگان، اهم و فی الاهم 
و معایب و محاس��ن این طرح دیده ش��ود. این نماینده 
مجل��س، گفت: هرچن��د واردات خودرو یک ضرورت 
اس��ت، اما ش��رایط کنونی زمان مناسبی برای اقدام به 
واردات نیس��ت. ش��هبازی در ادامه بیان کرد: کیفیت 
خودروهای داخلی تاکنون ارتقای چندانی نداش��ته اما 
واردات موجب ایجاد رقابت می ش��ود و خودروسازان را 
ناچار می کند که در جهت ارتقای کیفی محصولات خود 
گام بردارند. وی تصریح کرد: محدودیت های ناشی از 

تحریم ها و عدم همکاری شرکت های مهم خودروساز 
خارجی با خودروسازان داخلی یکی از معضاتی است 
که صنعت خودروی کشور با آن مواجه است و از سوی 
دیگر بنا بر فرمایش��ات رهبری همانطور که در صنایع 
موش��کی و هسته ای با اس��تفاده از مجموعه نیروهای 
جوان و نخبه داخلی موفقیت ها و پیشرفت هایی حاصل 
ش��ده، در صنع��ت خودرو نیز بای��د از دانش و تخصص 
جوانان نخبه و خاق کشور استفاده کرد. عضو کمیسیون 
برنامه، بودجه و محاسبات مجلس با توجه به تاکید وزیر 
صمت بر صادرات خودرو اذعان داشت: عاوه بر صادرات 
بای��د کیفی��ت محصولات نیز مورد توجه قرار گیرد، زیرا 
ص��ادرات نیازمن��د پیش زمینه ها و ملزوماتی اس��ت که 
ارتقای کیفیت یکی از آنها اس��ت. شهبازی خاطرنشان 
ک��رد: ب��رای افزایش توان رقابتی ب��ا بازارهای جهانی 
می بایست بر روی کیفیت خودروهای داخلی بیشتر کار 
کنیم، بدین ترتیب پس از افزایش توان صادراتی در مقوله 

واردات نیز می توانیم بهتر عمل نماییم.

شرايط زمانی برای واردات خودرو مناسب نيستدر لوازم خانگی داخلی، افزايش قيمت نداريم


